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P 278 1.sl          25.12.2021jm 

j1,14A Slovo se stalo tělem a přebývalo mezi námi. Spatřili jsme jeho slávu, slávu, jakou má od Otce 

jednorozený Syn, plný milosti a pravdy.  

P 294 

Požehnaný jsi, Hospodine, Bože celého stvoření, a požehnané je i společenství, do kterého nás voláš. Přicházíš k nám 

ve všem, co jsi stvořil, v moři i ve hvězdách, v řekách a skaliscích; dnešního dne ale slavíme, že jsi nám daroval sebe 

samého, v podobě dítěte, zranitelného člověka. Pošli nám svého svatého Ducha, abychom dokázali jít za hvězdou tvé 

naděje, abychom odráželi jasné paprsky tvé milosti a pravdy a přinášeli ti dary všude, kde nalezneme tvého Syna. 

Osvěcuj nás svým světlem jako zářící slunce, jehož žárem uschne všechno povrchní a nepravdivé a my budeme muset 

zakořenit hlouběji v tvé milosti a hledat pokoj a naplnění v chladných vodách Kristovy lásky. 

1.Čtení Mt 1  

Narození Ježíše Krista se událo takto: Jeho matka Maria byla zasnoubena Josefovi, ale dříve než se sešli, 

shledalo se, že počala z Ducha svatého. Její muž Josef byl spravedlivý a nechtěl ji vystavit hanbě; proto se 

rozhodl propustit ji potají. Ale když pojal ten úmysl, hle, anděl Páně se mu zjevil ve snu a řekl: „Josefe, synu 

Davidův, neboj se přijmout Marii, svou manželku; neboť co v ní bylo počato, je z Ducha svatého. Porodí syna 

a dáš mu jméno Ježíš; neboť on vysvobodí svůj lid z jeho hříchů.“ To všechno se stalo, aby se splnilo, co řekl 

Hospodin ústy proroka: ‚Hle, panna počne a porodí syna a dají mu jméno Immanuel,‘ to jest přeloženo ‚Bůh s 

námi‘. Když se Josef probudil ze spánku, učinil, jak mu přikázal anděl Hospodinův, a přijal svou manželku k 

sobě. Ale nežili spolu, dokud neporodila syna; a dal mu jméno Ježíš. 

P 289 

2. čtení Iz 43,1-3 

„Neboj se, já jsem tě vykoupil, povolal jsem tě tvým jménem, jsi můj. Půjdeš-li přes vody, já budu s tebou, půjdeš-li 

přes řeky, nestrhne tě proud, půjdeš-li ohněm, nespálíš se, plamen tě nepopálí. Neboť já Hospodin jsem tvůj Bůh, 

Svatý Izraele, tvůj spasitel. 

Milí bratři a sestry, 

Vánoční evangelium podle Matouše se více soustřeďuje na Josefa na rozdíl od včerejšího Lukáše, který Josefa spíš jen 

zmíní. U Lukáše je to tak, že Marie ona byla tou, kdo nesl na sobě rozhodnutí. U Matouše ale je to Josef, na jehož 

rozhodnutí záleželo.  

Ale co to, nesoustřeďuje se evangelium na Josefa nějak moc? Vždyť to o ničem jiném není, tedy skoro. Sice to má 

v nadpisu „Narození Ježíše Krista se událo takto“, avšak celé nám to líčí Josefovy trable. O narození Ježíše se vlastně 

dozvídáme jaksi mimochodem.  

Čím to bude? Asi i tím, že na Ježíše ještě bude v evangeliu soustředěna pozornost, zatím je miminko  a co o miminu, 

že. Zatím jsou předmětem pozornosti ti, kdo to mimino mají na starosti, a je to opět překvapivé, jak se vydal Bůh do 

rukou lidských. Ježíšovo přežití záviselo na rozhodnutí a činech několika lidí. Nebo je to vždycky, když se narodí 

člověk? Záleží na rozhodnutí a činech několika lidí, kterým je svěřen, a podle toho se bude vyvíjet jeho život? Tak 

nějak se pokaždé dává Bůh do rukou lidských, anebo alespoň pokaždé dává všanc převzácný dar života.  

Ani podle Matouše nejsou však lidé při tom zcela opuštěni, i když pořád záleží na nich, co s tím udělají. Podle 

Matouše navštěvuje anděl, ten posel z nebe, Josefa ve snech. Ve snech vede anděl s Josefem pastorační rozhovor, 

kde rovnou vyhmátne to hlavní. „Neboj se přijmout svou manželku“. Z toho plyne, že problém Josefův vůbec nebyl 
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v tom, že jeho žena je těhotná kdoví s kým. Asi ho to zaskočilo, ale na vztahu k ní se nezměnilo nic. Pořád o ni stál a 

chtěl být s ní, jenže se naučil, že se to tak nesmí dělat. Čili podléhá společenskému tlaku. Anděl mu pomůže udělat si 

odstup a utřídit hodnoty. Když o ni stojíš, tak ji přece nevyháněj. To dá rozum. Někdy je potřeba, aby rozum 

popostrčil anděl.  

Ale ani Josefovy trable nejsou to hlavní. Hlavní je to, co komentář nazývá hádankou. To jsou ta dvě jména. Dáš mu 

jméno Ježíš, aby se naplnilo, že mu dají jméno Immanuel. To nedává smysl, že? Jenže to není hádanka, to je zásadní 

zvěst, kterou si evangelista Matouš mohl dovolit takto zapsat, neboť byl znalec Starého zákona (jemuž ovšem tak 

neříkal) a psal pro čtenáře, kteří byli znalci téhož. Takže si přečetli: Dáš mu jméno Ježíš, aby se naplnilo, že mu dají 

jméno Immanuel. A rozuměli: Dáš mu jméno „Hospodin spasí“, aby se naplnilo, že mu dají jméno „Bůh je s námi“.  

Je to hádanka? Hospodin nás zachrání tak, že bude s námi. Je to hádanka? Nebo to je divuplné tajemství víry, objev 

nevídané důležitosti, že Bůh zachraňuje tak, že je s námi? A není to málo? Neměl by se ještě nějak víc angažovat, než 

jen být s námi?  

V tmách čekáme tvůj, Kriste, jas, nechť tvoje hvězda vede nás, když zimní cestou jdem. Ty rok co rok jsi 

přicházel, tys naší bídou s námi šel ve světě ztrápeném. 

Ztrápený svět, který obyvatel země ve kterém staletí by to neřekl? Ztrápený svět je ten náš. Jak výstižné. Ztrápený. 

Jestliže by to někdy řekli jinak, na nás to sedí. Verš písně zpívá o tom, že čekáme na Krista, že jeho hvězda nás vede a 

Kristus s námi šel. A tak se znova můžeme zeptat, není to málo? Není málo, že jenom šel s námi? A potom by se 

někdo mohl zeptat nás: A co byste chtěli?  

Dej poznat ve vánoční dny víc nežli prázdné, klamné sny, zjev pravdu, prosíme. Sám obrať k nám svůj obličej 

a radost místo smutku dej, jejž v sobě nosíme. 

Klamné sny o vánocích, to je hrůzná věc. Vždyť vánoce mají být povzbuzením a opatrováním a ošetřením a ovázáním 

a potěšením a překvapením a tak. A když z toho je prázdný klam, je to jistojistě ztracená šance. A tak ještě zbývá 

prosba „zjev pravdu“. Není to nebezpečná prosba? Opravdu bychom chtěli znát pravdu? Ano, chtěli, protože v tom 

slově je obsaženo, co je pravé, a to bychom potřebovali, to co je pravé, neb toho pozlátkového, klamného, 

nakašírovaného, virtuálního máme dost. A když k nám obrátí Kristus svůj obličej, bude to, jako když zasvítí slunce a 

budeme lépe vidět, co je pravé, a co klamné. A že v sobě nosíme smutek, inu nosíme. Jak jsme o tom přemýšleli na 

začátku adventu, nejhorší ze všeho je vzdálenost, že daleko je k Bohu, že daleko je ke Kristu. Snad kdybychom přece 

jen uslyšeli, že vánoce zvěstují pravou radost z toho, že Kristus nám chce být blízko….. ale přece jen, není to málo, že 

JENOM chce být blízko?  

Snad bude někdy cesta zlá. Kdo s tebou jde, ten odolá a bude vítězem. Jen dej nám, Pane, pokoj svůj a na 

cestě nás posiluj, když úzkou cestou jdem. 

No, cesta zlá bývá. A ta zpropadená rozcestí, kudy se dát, které rozhodnutí je dobré… A které rozhodnutí zvládnu? 

Tolik hlasů, tolik radilů, tolik názorů, opravdu někdy není nouze o rady. Jenže která je ta pravá. Správná. Snad ani 

nechceme být vítězem. Ledaže vítězství znamená dojít do správného cíle.  

A zdá se někdy, že se do cíle nedovlečeme.  

Když někdo chybí, někdo, kdo chodíval s námi.  

Když útočí ze všech stran jakési požadavky, jakoby z člověka chtěly vysát poslední sílu, jakoby  jim bylo jedno, co už 

jen ta cesta poutníka stojí, ještě mu naloží, ještě mu přidají.  

Když nejistota je tak příšerná, a všichni, za které neseme odpovědnost a s nimiž chceme dojít do cíle, už taky 

nemohou a co s nimi tedy, jak je motivovat, aby se zvedli a šli.  

A hrozí na té cestě nebezpečí, ne, že ne, hrozí, a co jich je, a přibývají, množí se jako vlci nebo jako viry. 
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A ještě mnoho obrazů zlé cesty by mohlo být, a tak se znovu můžeme zeptat, jestli toho Kristus přece jen nedělá 

málo, když jen jde s námi? A tu je i v písni prosba, která to vysvětluje – Kristus nám dává pokoj, jaké to vzácné zboží, 

sám dostal zlato, kadidlo a myrhu, ale s darem pokoje se ty cennosti nemohou vůbec rovnat! A ještě – může 

posilovat na cestě. Pokoj a posila. Tak proto s námi jde tou cestou, kterou máme ujít sami a dělat všechna ta 

rozhodnutí atd., ale v jeho pokoji a s jeho posilou, však ono to půjde. Však my dojdeme. 

Několika verši písně jsme si pomohli k matoušovské nápovědě se jmény Ježíš – Immanuel. Hospodin zachraňuje tak, 

že je blízko. Za vás jsem se několikrát zeptala, jestli nám to stačí. Jestli jsme s tím spokojeni, že Boží záchrana vypadá 

takto. Možná bychom nic proti tomu nenamítali, spíše bychom se neodvážili namítat, ale další věc je, zda se na to 

umíme spolehnout, zda máme schopnost počítat s jeho tichou světlou přítomností. Jestli na svých cestách, které 

bývají ztrápené, dokonce i zlé, ale i veselé i nadějné, umíme přijmout pokoj a posilu. V temnotě pochybností, jestli to 

vůbec umíme, je nejlepší to říct tomu, který je při nás přítomen.  

Pane Ježíši Kriste, vždycky jsi mezi námi! Jsi náš průvodce; svátek své přítomnosti jen ty v nás rozžínáš. Uprostřed 

temných nocí stojíš při nás, když všechno v nás chce zadržet ten krok od pochyb k víře, k důvěře v tebe, k oddanosti. 

Kriste, velebíme tě: v hlubinách našich pochyb čekáš ty s hořící důvěrou. A (Roger Schütz) 

P 304 

Děkujeme ti, Bože, za Ježíše, našeho bratra. V něm nám ukazuješ, čím může být život, a že láska není 

prázdným slovem. Můžeme si být navzájem chlebem a vínem, posilou a povzbuzením. Prosíme tě, buď 

naším průvodcem, abychom to uměli. Posiluj nás svým Duchem, aby naše ruce i myšlenky byly dost jisté a 

dost silné. 

Ve světě věčných nátlaků a těžké vypočítavosti, ve světě plném očekávání výsledků a plném bezradnosti 

jsme zvlášť vděčni za ty, kteří se starají o druhé, snaží se dělat dobré věci ať už ve svém zaměstnání nebo 

dobrovolně.  

Za ty, kteří nám jsou nejblíž, za naše rodiny, přátele, bratry a sestry prosíme: sešli svého Ducha do našeho 

středu, jakož i přátelství a čestnost a život v plnosti. Za svět, ve kterém žijeme, prosíme: osvoboď jej od 

úzkosti a strachu, osvoboď všechny, kdo jsou našimi bližními.  

Prosíme za tvou církev, aby uměla stát ve službě tvé lásky.  

Myslíme na všechny lidi, kteří odešli k tobě. …. Děkujeme za víru, že je zachováváš ve své přítomnosti, že 

žijí v tvém pokojném přátelství. 

Pane, děkujeme za čas ovlivněný tvým příchodem i vzkříšením, díky, že ty jsi nám světlem.A. 

 žd1,1Mnohokrát a mnohými způsoby mluvíval Bůh k otcům ústy proroků; 2v tomto posledním čase k nám 

promluvil ve svém Synu, jehož ustanovil dědicem všeho a skrze něhož stvořil i věky. 3On, odlesk Boží slávy a 

výraz Boží podstaty, nese všecko svým mocným slovem. Když dokonal očištění od hříchů, usedl po pravici 

Božího majestátu na výsostech 4a stal se o to vznešenějším než andělé, oč je převyšuje jménem, které mu 

bylo dáno. 

‚Hospodin tě požehná a ochrání tě, Hospodin rozjasní nad tebou svou tvář a bude ti milostiv,  Hospodin obrátí k tobě 

svou tvář a obdaří tě pokojem.‘          

P 278 sloky 3-5 

 


